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Den 10. oktober 2022 
 
 

Referat fra bestyrelsesmøde i Friluftsråd Søhøjlandet 

 
Torsdag d. 22. september 2022 kl. 19.00 

 
Sted: Skanderborg Lystfiskerforenings lokale på Vester Mølle, Od-

dervej 80, Skanderborg 
 

Deltagere: Jan Karnøe, Jens Moos, Jørgen Krog, Robert G. Nielsen, Carrie 
A. Harritsø.  

Afbud: Lars Krogh og John Balle Jensen. 
                  

 Dagsorden: 

 
1. Godkendelse af dagsorden.  

Ingen bemærkninger til dagsorden Af 
 

2. Godkendelse af referat fra møde 30. juni 
Ingen bemærkninger til referatet.   

   
3. Temagruppe Naturpark 

Referat fra temagruppemøde var vedlagt således at bestyrelsen 
fik mulighed for at kommentere det.  

Man drøftede en skrivelse: ”Plan for udvikling af området om-
kring Gudenåen, Vestbirksøerne og Gammelstrup.” Denne skri-

velse er et oplæg til en udviklingsplan baseret på ønsker fra 
Lodsejere i området.  

Der blev spurgt til projektet, hvorfor Jan Karnøe informerede om 

dette:  
• Naturstyrelsen mener, at der skal findes en ejer af bygninger 

Vestbirk Kraftværk og Kloster Mølle, begge historiske og be-
varingsværdige. Ejeren kan være en forening.  

• Der har for nogle år siden været nedsat en arkitektgruppe 
med støtte fra Friluftsrådet til at vurdere området. Gruppen 

anbefalede, at Vestbirk kraftværk bør bevares til at fortælle 
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historien om området, fremstilling af elektricitet mm.  

• Der ligger en gammel trikotagefabrik ved siden af Vestbirk 
kraftværk. Ejeren af dette har ikke ønsket at sælge dette til 

Horsens kommune.  
• Ideen med temagruppen, er at der skal opstilles ønsker til en 

naturpark og, hvad denne skal indeholde.  
• 50 % af området skal bestå af beskyttet natur.  

• Horsens borgmester vil støtte projektet, hvis der kan skabes 
lokal opbakning, blandt andet fra de 5 landsbyer, der ligger i 

området. 
  

Der blev stillet ønske om, at der kommer nogle visioner, der 

medfører forskellige aktiviteter blandt andet til børn i forbindelse 
med projektet.  

Der har været afholdt et offentligt møde i Voervadsbro i juni må-
ned. Ved dette møde opfordrede man repræsentanter fra de for-

skellige landsbyer til at være med ved årsmødet den 19. maj. 
Ved dette møde blev en temagruppe nedsat.   

 
4. Sager: 

- Nyt fra Region Midt/Friluftsrådet 
Jan og Jens har været til regionsmøde i Skive. Et godt 

møde. Arrangeret sådan, at man blev vist rundt i lystbåd-
havnen. Det var foreningsformændene, der viste rundt. 

Blandt andet Vinterbaderne, der består af 800 medlem-
mer. Derfra gik man ned til kano og kajakklubben. Denne 

klub havde meget udstyr, blandt andet stand up padling, 

kitesurfing. Det blev nævnt, at fjorden er ”død”, da den er 
plastret til med muslingefarme.  

-  
- Naturnationalpark Kompedal (Jørgen Krogh)  

Der har været et par møder. Disse er ens fra alle natur-
parker. Der anvendes et standard referat. Der har været 

drøftet, hvilke adgangsveje, der skulle være og regler for 
dette. Naturstyrelsen kan vejlede om dette. Der kom 

mange tanker om, hvordan indhegning skal være. Proble-
mer med, at Hærvejen går igennem Grathe Hede. Man 
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mener, at den skal holdes udenfor. Der ligger et fugletårn 

på Hærvejsstien.  
- Indhegninger drejer sig om, hvor stude skal gå. Man må 

gå overalt.  
- Man sætter stude ud for at holde områderne lidt i ave. Alle 

dem, der har slædehunde er meget interesseret i, at de 
får plads til deres aktiviteter. Det foreslås, at man laver en 

sti uden om området, ca. 25 km i omkreds. Der er invite-
ret til offentlig rundgang den 6. oktober, som efterføl-

gende er blevet aflyst.   
 

Der er tilrettelagt en tur den 1. oktober i en skov, der lig-

ner i Ål plantage.  

Næste møde vil omhandle fritidsinteresser og stier. 
 

- Fredningsnævnsbesigtigelser og -afgørelser 
Afgørelser bliver lagt i mappen med fredningsafgørelser.  

 
Jan fortalte, at han kom med ud i Gudenåens kilder til en 

besigtigelse. Desuden kom fredningsnævnet m.fl. Hverken 
ejer eller kommune kom til mødet. Nogen havde købt en 

gammel gård af Fredningsstyrelsen. Køber ønskede at 
etablere jordvarme i grunden. Desuden ønskede ejer at 

placere et drivhus uden for grunden. Afgørelsen blev, at 

de godt kan etablere jordvarme, men at drivhuset skal 
lægges på egen grund, som for øvrigt er ret stor.  

 
 

- Adgangssager 
Skoven nord for Rudegård. Blandt andet har nogen sat et 

forbudt skilt op.  
Det er usikkert, om politikerne vil bakke op omkring at 

kontakte de lodsejere, der sætter ulovlige skilte op, i hvert 
fald i Silkeborg.   

 
- Danmarks Outdoor Festival i Silkeborg 2. til 4. sep-

tember.  
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Jørgen, Jan og Knud var med til denne festival. Det var en 

god måde at promovere Friluftsrådet på. Administrationen 
havde lavet en rigtig god stand. Temaet fra Friluftsrådet 

var de mange ulovlige skilte, som private lodsejere sætter 
op. Der blev udleveret noget materiale, som bestyrelsen 

kunne se ved bestyrelsesmødet. Foregik langs md Silke-
borg langsø´s vestside. Det kostede 190 kroner for en dag 

at deltage. Man kunne godt komme forbi uden at betale 
noget og uden at prøve de forskellige aktiviteter, der var 

opsat. Der var en del henvendelser vedrørende ulovlig 
skiltning. Der blev givet vejledning til folk om, hvordan de 

kunne lave en ansøgning til projekter.  

- Sag vedrørende miljøtilladelse, retssag. 
Sagen vedrørende Hjarnø havbrug starter igen.  

 
5. november skal Carrie mødes med andre repræsentanter 

fra friluftsrådet, hvor der skal drøftes blå og grønt flag.  
 

  
 

5. Ajourføring af opgaveoversigt/orientering om igangværende 
sager. 

Ses af vedhæftede bilag over projekter og sager.  
 

6. Eventuelt  
Jørgen fortalte om, at han har været på udflugt og set et sted, hvor 

de havde kvæg gående bag en indhegning. Det var muligt at gå ind. 

Der var en tyr og 12 køer. Ejeren har en drone, hvor hun kan over-
skue hele arealet. Finder dyrene og får dem øremærket. Indhegnin-

gen ordner Naturstyrelsen.  
 

Den 26. november er der et fælles møde i Friluftsrådet for både lokal-
foreninger og hovedbestyrelsen. Det afholdes hvert andet år for alle 

kredsbestyrelsesmedlemmer. Hvert andet år er det kredsformændene 
og hovedbestyrelsen. Mødet denne gang afholdes i Odense. Denne 

gang er det Kredsformændene. Jan kan ikke men vil gerne have en 
anden til at deltage. Jørgen meldte sig til at deltage.  
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Med venlig hilsen Robert Nielsen    


